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²ǎǘťǇ 

WŜǎǘ ǘŀƪƛŜ ǇƻǿƛŜŘȊŜƴƛŜΣ ȍŜ ǿ ƳƛŀǊť ƧŜŘȊŜƴƛŀ ǿȊǊŀǎǘŀ 

apetyt ƛ ǘƻ ŎƘȅōŀ ƧŜǎǘ ǇǊŀǿŘŊ ǿ ǊƽȍƴȅŎƘ ȊŀǎǘƻǎƻǿŀƴƛŀŎƘΦ 

bƛŜƪǘƽǊȊȅ ŎȊȅǘŜƭƴƛŎȅ ŎȊǳƧŊ ǇŜǿƛŜƴ ƴƛŜŘƻǎȅǘ ǿ ǘȅŎƘ 

wspomnieniach Ȋ ƻƪǊŜǎǳ LL ǿƻƧƴȅ ǏǿƛŀǘƻǿŜƧ ς ŎƘŎƛŜƭƛōȅ ǎƛť 

ŘƻǿƛŜŘȊƛŜŏ ŎȊŜƎƻǏ ǿƛťŎŜƧ ƴƛȍ ȊƻǎǘŀƱƻ ƴŀǇƛǎŀƴŜΦ  

We ²ǎǇƻƳƴƛŜƴƛŀŎƘΧ ƴŀŘƳƛŜƴƛƱŜƳΣ ȍŜ ōȅǿŀƭƛǏƳȅ  

na zebraniach w zborach, ŀƭŜ ƴƛŜ ǿǎǇƻƳƴƛŀƱŜƳ ƻ ǎȅǘǳŀŎƧƛ  

ǿ ȊōƻǊŀŎƘ ǇƻŘŎȊŀǎ ƻƪǳǇŀŎƧƛΦ ²ƛťŎ ǇŜǿƛŜƴ ōǊŀǘ ǇƻŘǎǳƴŊƱ 

Ƴƛ ƳȅǏƭΣ ȍŜōȅ ƴŀǇƛǎŀŏ ŀƴŜƪǎ Řƻ ǘȅŎƘ ǿǎǇƻƳƴƛŜƵ ƛ ǇƻǊǳǎȊȅŏ 

ǿ ƴƛƳ ǘŜƴ ǘŜƳŀǘΦ ²ȅŘŀƧť Ƴƛ ǎƛťΣ ȍŜ ǘƻ ŘƻōǊŀ ƳȅǏƭΣ ŎƘƻŎƛŀȍ 

ƴƛŜ ōťŘȊƛŜ ǘƻ ǘŀƪƛŜ ƱŀǘǿŜΣ ōƻ ǘƻ Ƨǳȍ ōŊŘȋ Ŏƻ ōŊŘȋ ƻŘƭŜƎƱŜ 

ŎȊŀǎȅΣ ƧŜŘƴŀƪ ǎǇǊƽōǳƧť ǘƻ ȊǊƻōƛŏΦ YƛŜŘȅ ǊƻȊǿƛŊȊŀƱŜƳ ǿƻǊŜƪ 

Ȋ ǇŀƳƛťŎƛŊ ƴŀ ǘŜƴ ǘŜƳŀǘ ƻƪŀȊŀƱƻ ǎƛťΣ ȍŜ ƳŀƳ ǿƛŜƭŜ 

ǿǎǇƻƳƴƛŜƵ ƴƛŜ ǘȅƭƪƻ Ȋ ŎȊŀǎƽǿ ƻƪǳǇŀŎƧƛΣ ŀƭŜ Ȋ ǿƛŜƭǳ ƭŀǘ 

ǎǇǊȊŜŘ ŘǊǳƎƛŜƧ ǿƻƧƴȅ ǏǿƛŀǘƻǿŜƧ Ƨŀƪ ƛ Ǉƻ ǿƻƧƴƛŜΦ {Ŋ ǘƻ 

ǿǎǇƻƳƴƛŜƴƛŀ ƛ ǿŀǊǳƴƪƽǿ Ȋ ƧŀƪƛƳƛ ōǊŀŎƛŀ ƳǳǎƛŜƭƛ ǎƛť 

ȊƳŀƎŀŏ oraz ς ŀ ƳƻȍŜ przede wszystkim ς wspomnienia  

Ȋ ƴƛŜƪǘƽǊȅŎƘ ƪƻƴǿŜƴŎƧƛ ǿ tƻƭǎŎŜ ǎȊŎȊŜƎƽƭƴƛŜ ƴŀ ǿǎƛŀŎƘ  

Ŏƻ ŘȊƛǎƛŀƧ Ƨǳȍ ǿ tƻƭǎŎŜ ƧŜǎǘ ƴƛŜǎǇƻǘȅƪŀƴŜΦ aƻȍƴŀ ƧŜŘƴŀƪ 

ŘȊƛťƪƛ ǿǎǇƻƳƴƛŜƴƛƻƳ ǿ ǇŜǿƴŜƧ ƳƛŜǊȊŜ ǿȅƻōǊŀȊƛŏ  

ǎƻōƛŜ ǿŀǊǳƴƪƛΣ ǿ ƧŀƪƛŎƘ ǘŜ ƪƻƴǿŜƴŎƧŜ ǎƛť ƻŘōȅǿŀƱȅΦ 

²ǎǇƻƳƴƛŜƴƛŀ ǘŜ ƻƎƽƭƴƛŜ ƻōŜƧƳǳƧŊ ŎȊŀǎ ƻŘ Ǌƻƪǳ мфну  

Řƻ ǿǎǇƽƱŎȊŜǎƴȅŎƘ ŎȊŀǎƽǿΣ ƪƛŜŘȅ ǘƻ ǎƪƻƵŎȊȅƱȅ ǎƛť 

konwencje na wsiach.  

Autor 
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hǇŀǘǊȊƴƻǏŏ .ƻȍŀ 

hŘ ŘŀǿƴȅŎƘ ǿƛŜƪƽǿ ȊŀǿǎȊŜ ǘŀƪ ōȅƱƻ 

L Řƻ ǘŜƎƻ ŎȊŀǎǳ ƴƛŎ ǎƛť ƴƛŜ ȊƳƛŜƴƛƱƻΣ 

ÀŜ .ƻȍŀ ƻǇŀǘǊȊƴƻǏŏ ƴŀŘ ƧŜƎƻ ŎȊǳǿŀ ƭǳŘŜƳΣ 

.ȅ ǿ ǎǇƻǎƽō ǇǊƻǎǘȅΣ ƴƛŜ αƧŀƪƛƳǏ ŎǳŘŜƳέ 

{ǿŜ ŎƘŀǊŀƪǘŜǊȅ ƪǎȊǘŀƱǘƻǿŀƱ ƭǳŘ .ƻȍȅΣ 

5ƭŀǘŜƎƻ ǊƽȍƴŜ ǿŀǊǳƴƪƛ ǿ ȍȅŎƛǳ Ƴǳǎƛ ǇǊȊŜƧǏŏΣ 

!ōȅ ƎŘȅ tŀƴ ōǊŀƳȅ YǊƽƭŜǎǘǿŀ ƻǘǿƻǊȊȅΣ 

[ǳŘ .ƻȍȅ ƳƽƎƱ Ȋ ǊŀŘƻǏŎƛŊ Řƻ bƛŜƎƻ ǿŜƧǏŏΦ 

YƛŜŘȅ ǎƛťƎƴƛŜƳȅ ǿ ƎƱťōƛť ƘƛǎǘƻǊƛƛ  

To nie spotkamy tam innej teorii. 

²Ŝ ǿǎǇƻƳƴƛŀƴȅƳ ǿȅȍŜƧ ǘŜƳŀŎƛŜΣ 

²ƛŜǊȊťΣ ȍŜ ǘŀƪȍŜ ƛ ŘȊƛǎƛŀƧΣ ƳƽƧ ōǊŀŎƛŜΣ 

.ƻȍŀ ƻǇŀǘǊȊƴƻǏŏ ǿŎƛŊȍ czuwa nad nami 

/ƘƻŎƛŀȍ ǘŀƪ ǿ ȍȅŎƛǳ ōȅǿŀ ŎȊŀǎŀƳƛΣ 

ÀŜ ŎȊťǎǘƻ Ƨŀƪƻōȅ ǿȅŘŀƧŜ ǎƛť ƴŀƛǿƴƛŜ  

hǇŀǘǊȊƴƻǏŏ ŘȊƛŀƱŀ ƴŀƳ ǇǊȊŜŎƛǿƴƛŜΣ 

[ŜŎȊ ŘƻǎƪƻƴŀƱŜ ǎŊ ǿǎȊȅǎǘƪƛŜ ǿȅǊƻƪƛ .ƻȍŜΣ 

! ƴƛŜ ƴŀǎȊŜƧ ǳǇŀŘƱŜƧ ƴŀǘǳǊȅ ǇǊŀƎƴƛŜƴƛŀΣ 

Dlatego Ten, co zamieszkuje przestworze, 

{ǿȅŎƘ ǿȅǊƻƪƽǿ i zasad nie zmienia. 

² ǎǿŜƧ ƻǇŀǘǊȊƴƻǏŎƛ ǿƛŜΣ ŎȊŜƎƻ ƴŀƳ ǇƻǘǊȊŜōŀΣ  

5ƭŀǘŜƎƻ ŎȊťǎǘƻ ǳŎƘȅƭŀ ƴŀƳ ƴƛŜōŀΣ 

.ȅ ƴŀǎȊŜ ǇƻǘǊȊŜōȅ ǿ ǇŜƱƴƛ ȊŀǎǇƻƪƻƛŏΣ  

²ŊǘǇƛŊŎŜ ǳŎȊǳŎƛŀ tǊŀǿŘŊ ǎǿŊ ǳƪƻƛŏΣ 
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hǘǿƛŜǊŀ ǇǊȊŜŘ ƴŀƳƛ ŎȊťǏŎƛ ǎǿŜƎƻ tƭŀƴǳ  

½ŀ Ŏƻ ǇƻǿƛƴƴƛǏƳȅ ōȅŏ ǿŘȊƛťŎȊƴȅƳƛ tŀƴǳΦ 

Wyrȅǿŀ ƴŀǎ ŎȊťǎǘƻ Ȋ ƻōƧťŏ ǘŜƎƻ Ǐǿƛŀǘŀ  

L ŎƘƻŎƛŀȍ ǿ ǇǊȊȅǎȊƱƻǏŎƛ ǿǎȊȅǎǘƪƛŎƘ ƭǳŘȊƛ ȊōǊŀǘŀΣ  

bŀƳ Ƨǳȍ ŘȊƛǏ ǇƻȊǿŀƭŀ ŎƛŜǎȊȅŏ ǎƛť Ȋ ǇǊȊȅǎȊƱƻǏŎƛΣ 

YǘƽǊŀ Ȋ ǿƛŜƭƪƛŜƧ .ƻȍŜƧ ǿȅǇƱȅǿŀ ƳƛƱƻǏŎƛΦ 

5ŀƧŜ ƴŀƳ ǇƻȊƴŀŏ Ǉƛťƪƴȅ tƭŀƴ ½ōŀǿƛŜƴƛŀΣ 

² ƴƛƳ ǎŊ ǇǊȊŜǿƛŘȊƛŀƴŜ ǊƽȍƴŜ ŘƻǏǿƛŀŘŎȊŜƴƛŀΣ 

.ȅǏƳȅ ȊǊƻȊǳƳƛŜƭƛ ŎȊȅƳ ƧŜǎǘ ƎǊȊŜŎƘ ƛ ȊƱƻΣ 

.ȅǏƳȅ ƳƻƎƭƛ ǳǎǳƴŊŏ Ȋ ǎŜǊŎŀ ǿǎȊȅǎǘƪƻ ǘƻΣ 

/ƻ ǿ ǇƻǏǿƛťŎŜƴƛǳ ƴŀǎȊȅƳ ƴŀƳ ǇǊȊŜǎȊƪŀŘȊŀΣ 

½ŀǇŜǿƴŜ ǊƽǿƴƛŜȍ Ȋ ǿƻƭŊ .ƻȍŊ ǎƛť ƴƛŜ ȊƎŀŘȊŀΣ 

.ȅǏƳȅ ǊƻȊǿƛƴťƭƛ ǿ ǎƻōƛŜ ǘŀƪ ǿƛŜƭŜ ƳƛƱƻǏŎƛΣ 

.ȅ ŘŊȍȅŏ ŎƻǊŀȊ ōƭƛȍŜƧ Řƻ ŘƻǎƪƻƴŀƱƻǏŎƛΦ 

Kiedy upragniony Restytucji czas nastanie, 

¢ȅ ǿ ǎǿŜƧ ƻǇŀǘǊȊƴƻǏŎƛ ǳȊƴŀǎȊΣ ŘǊƻƎƛ tŀƴƛŜΣ 

{ǿƽƧ ƭǳŘ Ȋŀ ƎƻŘƴȅŎƘ ǇǊŀŎƻǿƴƛƪƽǿ ǎǿƻƛŎƘΣ 

¦ȍȅƧŜǎȊ Řƻ ǎǇŜƱƴƛŜƴƛŀ ŎǳŘƴȅŎƘ tƭŀƴƽǿ ¢ǿƻƛŎƘΦ 

L ǘƻ ǿǎȊȅǎǘƪƻ ŘȊƛťƪƛ ƻǇŀǘǊȊƴƻǏŎƛ ¢ǿŜƧ ǎǘŀŏ ǎƛť ƳƻȍŜΣ 

Za co niech /ƛ ōťŘȊƛŜ ǿƛŜŎȊƴŀ ŎƘǿŀƱŀΣ .ƻȍŜΦ 
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!ƴƴŀ ƛ aƛŎƘŀƱ {ȊǇǳƴŀǊƻǿƛŜ 

 


